
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 יעקב מאיר שטרן

 שריאל רוזנברג מנחם מנדל לובין שמואל אליעזר שטרן

 נפתלי הכהן קופשיץ

 מרדכי שמואל אדלשטיין

 שמאי קהת הכהן גרוס

 : להשתתפות בהוצאות ולהמשך הפרסום

 05832-69091 

 קיימים פתרונות מצוינים למניעת החלקת המטפחת וכיסוי מושלם ומהודר.: לידיעת הציבור

, ולברר על נקודת המכירה הקרובה 0733-572161ניתן להתקשר לקו המידע של חברת 'קטיפה': 

 .כמו"כ קיימות חברות נוספות המייצרות ומוכרות מוצרים אלו, ניתן להתעניין בפרסומות המקומיותאליכם. 
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 ע"ותש בס"ד   ו' אלול

לנשי המשתתפות בשיעור שמירת הלשון וצניעות. יהי 

 עניניכם.נועם השם עליכם בכל 

אאמו"ר מה שהבנתם בדעת  נכון ואמת הדברים

מרן הרב זצלה"ה שמעדיף כיסוי שער הראש 

או בכובע מלכסות שער הראש בפאה  במטפחת

צנועה, מכיון שיש פוסקים שאוסרים זה. ]פאה 

ושמענו זה שאינה צנועה אסור לכו"ע מצד הדין[. 

 מהרב כמה פעמים.

ויהי רצון שכל המתחזקות בצניעות ובשמירת הלשון 

שיתברכו בבריאות והצלחה בכל, ושיהיה להן נחת דקדושה 

 מכל יוצאי חלציהן.
  משה אלישיב  החותם בברכה

 בן לאאמו"ר מרן רבן של ישראל הגרי"ש זצלה"ה

- - - - - 
זצ"ל  הגרי"ש כי בסוף ימיו כאשר נתוודע מרן יש לציין

)וראה בספר 'מפי האיש' עמ'  פאותמצב ההתדרדרות בל
קנו שאמר מרן זצ"ל שלא רק האורך הוא הבעיה אלא כל 

גם מסיבה זו יש לעודד את הכיסוי , הורה כי המראה(
כן , ולא רק מחמת שיש פוסקים האוסרים. במטפחת

בכתבי אחד מגדולי תלמידיו שליט"א, ששאלו  מצאנו
והשיב לו ", האם יש ענין לעורר נשים להעדיף מטפחת"

בדרך )בפאה(,  למעשה היום יש בעיות"בזה"ל:  מרן זצ"ל
זה נראה כאילו שער שלה, עושים איזה שינויים  כלל

רק מי  יש שם הרבה בעיות.משהו יש מקום להתיר. 
מי שיכולה שיכולה לקיים את כל הפרטים וכל התנאים. 

)ואף שבודאי גם עכ"ל.  "שם אין בעיות! -מטפחת 
פיד על מטפחת צנועה, מ"מ אי"ז אלא במטפחת צריך להק

 כשאר בגדים, ואין בזה את הסחף הנורא שיש בפאות(. 

- - - - - 
 

קטע מתוך 
ראיון עם 

כלתו של מרן 
 -הגרי"ש זצ"ל 
 מרוה לצמא
 וישב תשפ"ד

, שלא שהיצר הרע הוא חכם, הוא הולך בשלבים, לאט לאט -הוא הוסיף  -ומתקדמת ומשתנה כל הזמן. אלא מה 

ישימו לב מה שהוא עושה. וזה מה שהגמרא בשבת אומרת, שזה דרכו של יצר הרע, היום אומר לו עשה כך, מחר 

עשה כך, מחרתיים עשה כך, עד שבסוף אומר לו לך ועבוד עבודה זרה. הכוונה היא, שהיצר הרע מתחכם שלא 

כשמסתכלים על טווח של שנים רואים לבוא בבת אחת, ללכת לאט לאט, בשלבים, יש לו סבלנות, אבל המציאות 

 עוד לא רואים את הסוף, עד היכן זה יגיע.  -שעם הזמן זה השתנה לחלוטין. והוא הוסיף 

, אדם פיקח, שרואה לפניו שתי דרכים, שני נתיבים, נתיב אחד הוא מדרון שכל הזמן מתגלשים בלי כוונה, לכן

ואפשר עוד ועוד להתגלש, זה מדרון, הוא הולך שם והוא רואה שכל הזמן הוא יכול להתגלגל יותר והוא לא רואה 

עבור לנתיב השני, הישר והבטוח. אלו הם כמה שיותר מהר י -את הסוף, זה כל הזמן המדרון ממשיך, אז אדם פיקח 

 יש פה התבוננות, שהיצר הרע התחכם כנגדנו כל הזמן לשכלל את הפאה. -איך שהוא הסביר  - זאת אומרתדבריו. 

אותו: אם נעשה בקרית ספר כינוס מיוחד לנשים שרוצות להחליף, מתחזקות להחליף מפאה למטפחת, האם  שאלו

תבוא ותדבר ותחזק? אז הוא ענה: ודאי שכן. ואכן כך היה, היא הגיעה והיא דברה הרב יסכים לשלוח את הרבנית ש

 באריכות, וחיזקה מאד את הנשים.

דברים אלו פשוט, שגם מי שקשה להם להחליף לגמרי למטפחת, צריך לגזול מהיצר הרע את הדרך שלו, את  לאור

, את עם זה פחות פעמים לרשות הרביםלנסות לצדרכי הפעולה, ולהשתמש בזה לצד הטוב, לחתוך לאט לאט, 

אם חייבים ללבוש את זה במקום העבודה אפשר לקחת את זה וללבוש את זה שם, או אותו דבר בחתונה, להשתדל 

כמה שיותר, לאט לאט, בהדרגה, עם סבלנות, לקחת פשוט את אותו מהלך שהיצר הרע בא נגדנו, וכמובן להתפלל 

רים האלה שאמרתי עכשיו גם התפרסם לאחרונה מכתב של הרב גנס הדב וכמולזכות להתפטר לגמרי מזה. 

 שליט"א, כמה חשוב כל מה שאפשר להפחית ביציאה עם פאה, אפילו לזמן מועט, זה חשוב מאד.

דברים ששמע  דברי אחד הרבנים שליט"א, בעדות על

 )הועתק מתוך הקלטה(  ממרן הגר"נ קרליץ זצ"ל

כאן מדבר הרב... נתבקשתי להעביר מה שזכיתי לראות 

ולשמוע אצל גדולי ומאורי הדור זצוק"ל, בענין 

 הפאה, והמסתעף בצניעות בכללות.  הנושא של

רבי ניסים דבר ראשון, נוכחתי במעמד שמרן הגאון 

כתב את המכתב לחזק את הנשים  קרליץ זצ"ל

שהחליטו להחליף מפאה למטפחת, ושם הוא כותב 

. ראויים לברכה והלואי שירבו כמותן בישראלש

באותה הזדמנות שאלתי את הגאון רבי ניסים זצ"ל, שיש 

טוענים שכבר כמה דורות הולכים אצלם במשפחה 

ובקהילה בפאה, ואם כן אולי זה כמו מסורת שאסור 

הוא התחיל  -בה של מרן הגאון זצ"ל היתה לשנות. התגו

לא יכולים לקחת דבר שהוא לצחוק, הוא אמר לי: 

 כפירצה שלא והוא הוגדר בעצםהתחיל מחמת דוחק, 

 ולהפוך אותה למסורת. -היתה אפשרות לעצור אותה 

הסביר לי בטוב  הגאון רבי ניסים קרליץ זצ"ל מרן

טעם, למה הוא כל כך מעודד את אלו שמחליפות 

 למטפחת. הוא הסביר לי כך: 

מסתכל על טווח של שנים על הפאה, אתה  כשאתה

רואה שבמשך הזמן, במשך השנים, היא השתנתה לגמרי 

לא עודממה שהיא היתה.    , אלא שהיא הולכתו

 תשפ"ד. בס"ד. ניסן

בתקופה האחרונה נתעוררו רבים בס"ד  הנה
להתחזק בענין זה של כיסוי הראש בצניעות, והקול 

על עוד ועוד בנות  -קלא דלא פסיק  -נשמע 
כלשון  - לכסות ראשן בבגד ממשישראל החפצות 
זצ"ל, וזאת לאחר שהבינו מעצמן,  מרן הגר"נ קרליץ

כי מצב הפאות בשנים האחרונות מוביל למסקנה 
ברורה, כי אם חפצים אנו בצניעות אמיתית ויציבה, 
ולא בכזו המתעדכנת מעת לעת לפי הלחץ 
החברתי, הדרך היחידה לכך היא לכסות את הראש 

 בכיסוי מבד.

כאשר הפאות היו צנועות יותר,  -, שבעבר הן אמת
יה זה הכיסוי היותר מצוי בקרב משפחות בני אכן ה

בד בבד ובעקבות  -התורה, אך בשנים האחרונות 
ההתדרדרות החמורה בתחום זה, החלו נשים רבות 

להקפיד שלא  -מציבור חניכי הישיבות הקדושות 
וב"ה מגמה לצאת כלל בפאה אלא רק בכיסוי מבד, 

עד כי ניתן לומר שכיום זהו  זו מתחזקת והולכת
 מקובל ונורמלי, שלא כבעבר.דבר 

מתעקשות אלו נשות חינוך, ה-לשמוע על אי מצער
הן  -השינוי הגדול שחל בתחום זה להתעלם מן 

במצב הפאות והן ביחס לכיסוי במטפחת, ועדיין 
ממשיכות להורות לתלמידותיהן כי "הרבנים לא 

, ובפרט דבר שאינו נכון בעליל -בעד מטפחת" 
ים מגדולי הרבנים רבבשנים האחרונות, כאשר 

שליט"א גילו דעתם כי ראוי ונכון לעודד ולחזק את 
 אותן המתחזקות בזה.

אות המכונות לתת את הדעת על כך, שהפ מן הראוי
אותן פאות אשר לפני  הן הן כיום "פאות צנועות",

והיו מצויות  נאסרו ע"י גדולי ישראלכארבעים שנה 
יתבונן  , ואם כןמשולי המחנה גדרהורצי רק בקרב פ

לאלו פאות יקראו בנותינו  החכם ויראה את הנולד
  ונכדותינו בדור הבא "פאות צנועות"...

אם באנו לנסות לעצור את ההתדרדרות בתוך  והנה
הרבה עשו כן ולא עלתה  -מסגרת חבישת הפאה 

בידם, והניסיון בשנים האחרונות הוכיח שמהלך כזה 
וה , ואין בו תקמעמד לזמן ממושךאינו מחזיק 

אמיתית לשינוי מהותי. ומכאן המסקנה הבלתי 
נמנעת, כי הפיתרון האמיתי הוא לעודד את הבחירה 

 '.לכסות ראשן בבגד ממש' -במסלול היותר שמור 

 ה'חזון איש' לא דיבר על הפאות שבזמנינו!מן שליט"א: יגריינ אירמאון רבי הג
 :' תצוה תשפ"דקובץ גליונותפורסם ב' - , בעל ה'דינים והנהגות'מתוך שו"ת עם הגר"מ שליט"א
 , השיב הגר"מ בזה"ל:דינים והנהגות' על דעת החזו"א בענין הפאותבמענה לשאלה אודות הנכתב ב'

 ".קטנה, הוא לא דיבר על הפאות שבזמנינופעם הפאות היו כמו כיפה, היום זה נראה כמו ילדה "

כ"ו חשון ה'תשס"ח, וז"ל:  וכעי"ז כתב הגר"מ במכתב מיום
   . "קרוב לכיפה שלנו הלכו בפאה צנועה פעם כמדומה"

 - מצ"ב צילום כתב ידו                                                                         

 0747-962286  הכתרע"י ארגון  ד זה יו"לעמו
פרטים  -וכן חומר נוסף בהוצאתנו  -]ניתן לקבלו 

 לתרומות  אנו זקוקים יהודי יקר![.  6 בשלוחה
-ניתן לתרום בנדרים. במקומות נוספיםעבור המשך פרסום 

 .)לציין 'עבור ארגון הכתר'( אח לאח' - עזרת אמתע"ש ' פלוס

 דףלפרסם אין רשות   אזהרה חמורה! !מורותש ל הזכויותכ ©
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